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ABSTRACT

This study was conducted in Eldebeibat area which belongs to Eldeling locality- South Kordofan State. The 

main objective of this study was to study the effective practices of rangeland improvement in the area, at 

different grazing sites represented by clay, sand and gardud. Three sample plots of 1x1Km were located at 

each site based on releve method, within each plot seven transects 100 m long each, were marked randomly 

in each plot. Five quadrats were located at twenty meter intervals along each transect.

 Quantitative and qualitative vegetation measurements were conducted at two rainy seasons (2007-2008), 

including plant composition, frequency, plant cover percentage, biomass productivity and carrying 

capacity. 

Ten soil samples were taken from each site for determination of soil organic matter percentage and soil 

seed bank and trees density was assessed using the nearest individual method, based on five points marked 

at 20 meter intervals along each transect. In addition to these socioeconomic aspects of rangeland use was 

assessed for both transhumant and sedentary families, which assessed mainly time of entering rainy season 

domain, conflicts and their reasons, status of range around villages, types of animals and sources and 

distances of water.

The results of the study showed that the clay site was dominated by Dactyloctenium  aegypium in (2007), 

with a frequency of 82.9%, while in (2008) was dominated by Chloris  gayana , with a frequency of 94.3%, 

sand site was dominated by Zornia glochidiata with a frequency of 88.6% and 94.3% for the two seasons 
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respectively. Gardud was dominated by Vossia cuspidata with a frequency of 65.7% and 94.3% for both 

seasons respectively. Existence of Dactyloctenium aegyptium at the three sites for the two seasons indicated 

its adaptability and strong competitiveness. This species is known to be palatable though it is an annual 

plant that soon disappears after the rainy season ends. Zornia  glochidiata is species that adapted well on 

sandy range but not preferred by animals in the area. The limited distribution of Eragrostis  spp may 

indicate  early or intensive grazing, as this species is known to be relatively preferred.

The study showed that plant composition percentages at season (2007) were 75% for clay, 77.7% for sand 

and 54% for gardud. In (2008) 93% for clay, 95% for sand and 82% for gardud. The dominance of annual 

species Dactyloctenium aegyptium as annual on clay and the two species Vossia cuspidata and Zornia 

glochidiata as less preferred species on gardud and sand is an indication of intensive selective grazing. 

Measures through broadcasting improvement should target competent and preferred species such as 

Eragrostis   spp.   

The study found that respective plant cover percentages for the two seasons were 22.63% and 33.5% for 

clay respectively, 14.85% and 34.37% for sand and 10.34% and 28.97% for gardud.  The biomass 

productivity in 2007 was 0.417 ton/ha for clay, 0.337 ton/ha for sand and 0.233 ton/ha for gardud, whereas; 

in 2008 it was 0.669 ton/ha for clay, 0.305 ton/ha for sand and 0.527 ton/ha for gardud. The low values of 

the biomass productivity reflected the intensive utilization of the range which is expected to effect both 

organic matter and seed bank as a result of early grazing. This was confirmed by respondents since most of 

them came to the area in July. The carrying capacity in season 2007 was 1.08 ha/Au/month for clay, 1.43 

ha/Au/month for sand and 1.93 ha/Au/month for gardud. In 2008 it   was 0.67 ha/Au/month for clay site, 

1.48 ha/Au/month for sand and 0.67 ha/Au/month for the gardud site.

Heavy grazing and improper time of use will imply an improvement in term of adjusting water availability 

and distribution and range improvement in rainy season domains and along transhumant routes.  

The study also assessed the trees density at the three sites, the clay was dominated by Acacia ourtols (23 

tree/ha) which is not preferred by animals, this indicated removal of more preferred species due to 

excessive browsing of natural regeneration. Sandy site was dominated by Albizzia amara, (43 tree/ha) 

which is considered unpalatable species for animals in the area. Gardud site was dominated by Acacia 

mellifera (47 tree/ha) as a good fodder tree. Dominance of less preferred trees for browsing compared with 

the history of the area indicated the disappearance of trees such as Balanites   aegyptiaca and Ziziphus  

spina - Christi. Improvement measures should be including trees planting for both conservation and 

browsing.

The results showed that seed bank density obtained was 1270,700 seed/m2 for clay, 423,100 seed/m2 for 

sand site and 538,200 seed/m2 for gardud site.

 The seed of Chloris gayana showed high number for both live and dead seeds in the clay site, seed of 

Zornia glochidiata showed high number for both live and dead seeds in sand site and Vossia cuspidata 

showed high number in live seeds and Chloris gayana recorded high number as dead seeds in gardud. The 

sand site showed the lowest number of seed/m2, because seeds are subjected to losses by wind in the dry 
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season. This site may imply seed pretreatment (pelleting) for broadcasting and critical for broadcasting 

such as after early showers. The dominance of Vossia  cuspidta and Zornia  glochidiata in seed bank in 

sand and gardud indicated their wide spread, for this broadcasting should cover more preferred and 

persistent species like Eragrostis  spp. 

The results showed that the percentages of organic matter content at the clay, sandy and gardud sites were 

3.66%, 1.18% and 3.56% respectively. The low values f organic matter required range improvement 

practices such as planting legumes to increase soil fertility and delaying livestock entry to the area to allow 

of plant litter accumulation to increase organic matter in the soil.

الخـــــلصــــــــــــــــــــــــــــة
 . الهدف          –    كردفان جنوب ولية الدلنج لمحلية التابعة الدبيبات بمنطقة الدراسة هذة  أجريت

فى            بالمنطقة، الطبيعية المراعى لتحسين الفعالة التطبيقات دراسة هو منها  الساسي

     . مترمربع          كيلو مساحة تحديد تم القردود و الرمل ، الطين فى المتمثلة المختلفة الرعى  مواقع

سبعة                تحديد تم عينة كل داخل ، الريليفى طريقة على ًًا بناء كعينة، موقع كل  فى

بطول    .     100قطاعات عند      براويز خمسة وضع تم عشوائية بطريقة أخذت قطاع لكل  متر

 . قطاع         كل طول على متر عشرين بعد بينية مسافات

ممطرين           ( موسمين لفترة العشبى الغطاء على الكمية و النوعية القياسات  -2007أجريت

الطاقة)            2008 و ،النتاجية النباتية التغطية نسبة ، التردد النباتية، التركيبة على وأشتملت ، 

الرعوية. 
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و               التربة فى العضوية المادة نسبة لتقدير موقع كل من التربة من عينات عشر  أخذت

         . للنقطة    شجرة، أقرب طريقة بأستخدام الشجار كثافة قياس تم التربة فى البذرى  المخزون

       . لأاستخدام     الجتماعى و الأقتصادى النمط الى بالضافة قطاع كل طول على  المحددة

نحو              التحرك زمن على أشتملت التى و الرحل و المستقرة العوائل من لكل  المراعى

و               المياه مصادر و الحيوانات أنواع ، المرعى حالة ، أسبابها و النزاعات ،  المخارف

مسافاتها.  

موسم               فى أصابع أبو نبات فيه يسود كان الطين موقع أن الدراسة نتائج  2007أظهرت

  ، تردد موسم%     82.9بنسبة فى بينما تردد         2008، ، الخديم عفن نبات فيه يسوده  كان

تردد%.         94.3 بنسبة شلينى نبات يسوده الرملى الموسمين%  94.3و%  88.6الموقع  فى

تردد             بنسب صوف أم نبات فيه يسود القردود موقع بينما التوالى  %94.3و%  65.7على

            . الى   يشير هذا للموسمين الثلثة المواقع فى أصابع أبو نبات ظهور التوالى على  للموسمين

من               بالرغم مستساغ بانه معروف النوع هذا و ، المواقع تلك فى القوية ومنافسته  ملئمته

        . مراعى       فى جيدة بصور متأقلم شلينى نبات المطر موسم بنهاية يزول حولى نبات  أنه

      . يدل        قد البنو لنبات المحدود التوزيع المنطقة فى للحيوانات مستساغ غير ولكنه  الرمل

   . الحولية           النواع سيادة ًا نسبي مفضل بأنه معروف النوع ،هذا المبكر المكثف الرعى  على

مؤشر                  هذا و ، ًل تفضي أقل وهى القردود و الرمل فى صوف أم و شلينى أصابع أبو  مثل

  . المكثف      الأختيارى الرعى وجود على يدل

موسم         فى النباتية التركيبة نسبة بأن الدراسة الطين،%   75كانت  2007أظهرت  %77.7فى

و    الرمل .   54فى فى%   بينما القردود الطين،%   93كانت  2008فى و%   95فى الرمل  فى

82 . القردود%   فى

كانت        النباتية التغطية نسبة أن الدراسة الموسمين%   33.5و%  22.63وجدت فى  للطين

و    التوالى .     34.37و%  14.85على كانت%  القردود فى بينما  %28.97و%  10.34للرمل

    . فى  العلفية الأنتاجية التوالى /   0.417كانت  2007على  ، للطين هكتار /0.337طن هكتار   طن

و   .    0.233للرمل  / عام  فى بينما للقردود هكتار /  0.669كانت  2008طن  ، للطين هكتار  طن

0.305   / و  للرمل هكتار .     0.527طن  / موسم  فى الرعوية الطاقة للقردود هكتار  كانت 2007طن

1.08  /  / للطين،  شهر حيوانية وحدة /   1.34هكتار  / و  للرمل شهر حيوانية وحدة  1.93هكتار

  .  / بينما/  للقردود شهر حيوانية وحدة /  0.67كانت  2008هكتار  /  ، للطين شهر حيوانية وحدة  هكتار
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1.48    /  / و  للرمل شهر حيوانية وحدة . 0.85هكتار  / القيم/  للقردود شهر حيوانية وحدة  هكتار

يؤثر             أن يتوقع الذى و للمراعى المكثف الأستغلل وجود يعكس قد للنتاجية  المنخفضة

ذلك               أكد وقد المنطقة فى المبكر الرعى من الناتج البذرى المخزون و العضوية المادة  على

. يوليو          شهر فى المخارف إلى يأتون الذين المستهدفين قبل من

مما              بالمنطقة المراعى تدهور الى أدى الصحيح غير الزمن فى السخدام و المكثف  الرعى

يتم                و الرحل مسارات طول على و المخارف فى المراعى لتحسين التدخل ذلك  يستدعى

. توزيعها        أعادة و المياه توفير طريق عن ذلك

شجر               فيه يسود الطين كان فقد الثلثة، المواقع فى الشجار كثافة قيمت ًا أيض  الدراسة

)            23اللعوت ( / او  الشجار ازالة على يدل هذا و للحيوانات مستساغ غير يعتبر و هكتار  شجرة

يتطلب              الظروف هذا مثل فى و ، ًا طبيعي المتجددة الأشجار على المفرط الشجرى  الرعى

العرد              شجر يسوده الرمل ، المراعى تحسين أنشطة ضمن الشجار كثافة زيادة برنامج  أدخال

 )43)            (  / الكتر  شجر فيه يسود القردود بينما للحيوانات مستساغ غير يعتبر و هكتار  47شجرة

 .             ( سيادة/ الزيادة تتطلب منخفضة كثافتها لكن و المنطقة فى علفية شجرة يعتبر و هكتار  شجرة

بعض            أختفاء على مؤشر المنطقة بتاريخ مقارنة الشجرى للرعى المفضلة غير  الأشجار

        . الشجار      زراعة يشمل ان يجب المراعى تحسين السدر و الهجليج شجر مثل  النواع

. الشجرى    الرعى و للصيانة

كانت              التربة فى البذور مخزون من عليها المتحصل البذور بأن الدراسة نتائج  أظهرت

1270,700/ مترمربع  ،   بذرة /    413,100للطين و  للرمل مترمربع /358,200بذرة متر    مربع بذرة

للقردود.

نبات                 بذور أظهرت و الطين فى ميتة و حية كبذور عدد أكبر الخديم عفن نبات بذور  أظهرت

عدد                أكبر صوف أم بذور أظهرت بينما الرمل، فى الميتة و الحية للبذور سائدة كبذور  شلينى

القردود                 فى الميتة للبذور عدد أكبر الخديم عفن بذور أظهرت كذلك و القردود فى حية كبذور

بسبب                 ذلك كان و المربع المتر فى البذور من عدد أقل الرمل موقع مراعى  أظهرت

مثل               نثرها قبل البذور معاملة يتطلب هذا و ، الجفاف فصل فى الرياح بواسطة  فقدانها

المبكر                ( المطر بعد ًل مث المناسب الزمن فى النثر عملية تجرى ان يجب ًا ايض و بالطين  خلطها

هذا).                البذرى المخزون فى الرمل و القردود فى شلينى و صوف أم نبات سيادة  الرشاش
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و               تواجداً الأكثر الأنواع تغطى التى البذور نثر يجب لذلك و الواسع أنتشارهما على  يدل

  . البنو    نبات مثل ًل تفضي

كانت              القردود و الرمل ، الطين الثلثة المواقع فى العضوية المادة أن النتائج  أظهرت

.      3.56و%  1.18،% 3.66 التربة%   فى العضوية للمادة المنخفضة القيمة التوالى  على

و              التربة خصوبة تزيد التى البقوليات زراعة مثل ، المراعى تحسين انشطة ممارسة  تتطلب

الى              تؤدى التى النباتات بقايا لتراكم فرصة يتيح مما للمخارف الحيوانات دخول تأخير  ايضًا

 . التربة     فى العضوية المادة زيادة

الأمية            نسبة بأرتفاع الجتماعى و القتصادى للنمط الحصائى التحليل نتائج أوضحت

يؤدى                 الذى الزراعة فى يعتبرالتوسع و بينهم النزاعات وجود كذلك و المستهدفين وسط

  . كما            بالمنطقة للنزاعات الأساسى السبب الرعى مناطق فى التوسع و المسارات قفل الى

خاصة             الرعوية النباتات بعض أختفاء ًا أحيان و المحدود التواجد المستهدفين جميع أكد

مثل               المستساغة غير النباتات سيادة و البغيل، و أصابع أابو نبات مثل منها المستساغة

الكول       نبات و السوريب ، شلينى                   .نبات

   . بالمنطقة            والعلف المراعى سلطات ذلك أكد و محدودة بالمنطقة المراعى تحسين أنشطة

المسارات                 من ذلك أتضح كما ، دعم و تطوير الى تحتاج و محدودة المراعى إدارة أنشطة

المستهدفين         قبل من ذلك ووضح النزاعات تكرار و                                            .الضيقة
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